
 
 

Philip de Langes Allé 10, 1435 København K T: +45 4170 1500 M: info@kglakademi.dk W: kglakademi.dk 1/1 

Det Kongelige Danske Kunstakademis Skoler for Arkitektur, Design og Konservering 

Dagsorden for Det Kongelige Akademis 
bestyrelsesmøde, torsdag den 24. juni 
2021, kl. 09:00 – 14:00 (inkl. frokost) 

Dato: 11.06.2021 Journal nr.: 47667 

Mødested  MBK, Pilestræde 61, 1112 København K 

Morgenkaffe og -mad fra kl. 08.30 og bestyrelsesmødet begynder kl. 09.00 

Udarbejdet af: Hanne Nielsen  

Deltagere: Mette Lis Andersen (MLA), Gitte Ørskou (GØRS), Christian Bason 
(CB), Jørgen Abildgaard (JA), Ditte Lysgaard (DS), Lone Feifer (LF), Dan Stubber-
gaard (DST), Christoffer Harlang (CH) , Mikkel Scharff (MS), Ole Sørensen (OSO), 
Sofie Beier (SBE), Børge Madsen (BM), Kristi Alma Nygaard Aspen (KA). 

Øvrige deltagere: Rektor Lene Dammand Lund (LDL), Prorektor Svend Lawaetz 
(SLAW), Søs Holmdal (SHOL), Jeppe Debois Baandrup (JDB) 

 

1. Godkendelse af dagsorden  

2. Godkendelse af referat (Bestyrelsesmøde den 16. marts 2021) 

3. Orientering 
a) Orientering fra formand  
b) Orientering fra rektor, bilag  
c) Orientering om UIAs World Congress i København 2023, bilag 
d) Status på Covid-19 situationen 

 
4. Opfølgning på regeringens plan for uddannelser i hele landet 

5. Kvartalsregnskab og prognose, bilag 

6. Status på strategisk udviklingsportefølje, bilag 

7. Ny vision og strategi 
• Status på arbejdet med at udvikle scenarioer og involvering af orga-

nisationen 
• Drøftelse af vigtigste elementer fra fortid og nutid som komponenter 

i den strategiske fortælling 
8. Forhold vedr. ”Sexisme/omgangsform – opfølgning på UMV og APV” 

9. Bestyrelsens årsplan 2021, bilag 
a) Information om Bestyrelsesmødet den 29.– 30. september 2021 

 
10. Eventuelt 

11. Frokost  
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Referat: Ordinært bestyrelsesmøde, 
tirsdag, den 16. marts 2021   

Dato: 13.04.21   Journal nr.: 46869 

Udarbejdet af: Hanne Nielsen 

Deltagere: Christian Bason (CB), Dan Stubbergaard (DST), Ditte Lysgaard (DS), 
Lone Feifer (LF), Gitte Ørskou (GØRS), Mette Lis Andersen (MLA), Sofie Beier 
(SBE), Mikkel Scharff (MS), Ole Sørensen (OSO), Børge Madsen (BM), Kristi Alma 
Nygaard Aspen (KA), Christoffer Harlang (CH) 

Øvrige deltagere: Rektor Lene Dammand Lund (LDL), Prorektor Svend Lawaetz 
(SLAW), Søs Holmdal (SHOL), Villy Dahl Jensen (VDJ), Jeppe Debois Baandrup 
(JBAA), Irene Alma Lønne (IAL), Rikke Bjarnhof (RBJA), Mathilde Aggebo 
(MAGG), Jakob Brandtberg Knudsen (JBK) 

Fraværende: Jørgen Abildgaard (JA) 

 
Dagsorden for det ordinære bestyrelsesmøde, tirsdag, den 16. marts 2021, 
kl. 09.00 – 13.00  

1. Godkendelse af dagsorden  
2. Godkendelse af referat  
3. Velkommen til ny næstformand 
4. Orientering  

a)  Orientering fra formand  
b)  Orientering fra rektor 

5. Budget, bilag 
6. Ny vision og strategi, bilag 

a)  Kommissorium for strategiudviklingsprojektet 
7. Mangfoldighed 
8. Orientering om forhold vedr. sexisme 
9. Bestyrelsens årsplan for 2021, bilag 
10. Eventuelt 
11. LINKED, bilag 
12. Bestyrelsens eget punkt (Lukket punkt)  

 
Referat:  
Ad. 1. Velkomst og godkendelse af dagsorden  
Mette Lis bød velkommen til årets første ordinære bestyrelsesmøde, der fortsat 
er online. Hun foreslog dagsorden ændret, så punkt 7. LINKED flyttes ned som 
det næstsidste punkt. Dagsorden blev godkendt.  
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Ad. 2. Godkendelse af referat  
Referat blev godkendt med elektronisk godkendelse. 
 
Ad. 3. Velkommen til ny næstformand  
MLA bød velkommen til ny næstformand Gitte Ørskou, og glæder sig over, at be-
styrelsen får en ny spændende profil, som spænder vidt på den kunstneriske 
side suppleret med en stærk ledelseserfaring. Præsentation af Gitte Ørskou:  
https://kglakademi.dk/nyheder/gitte-oerskou-ny-naestformand-i-bestyrelsen 
 
Ad. 4. Orientering  
a) Orientering fra formand  
Rammekontrakt: Forhandlinger med ministeren om næste strategiske ramme-
kontrakt begynder fredag, den 19. marts 2021. Der er, forud for mødet, udmeldt 
temaer fra ministeren. Den store overskrift er ”Grøn omstilling”. Hertil kommer 

”Styrket ind i fremtiden”, der blandt andet handler om den fortsatte digitale og 
teknologiske udvikling og om, at vi skal levere kompetencer og viden, som offent-
lige og private virksomheder efterspørger. ”Læring og trivsel” og ”Uddannelser og 
viden i hele landet”. 
 
Årsrapport: Årsrapporten er godkendt, og til vores store glæde er der næsten in-
gen rettelser. 
 
Bestyrelsesmødet december: Ny mødedato er 15. december 2021. 
 
Bestyrelsen tog bestyrelsesformandens orientering til efterretning.  
 
b) Orientering fra rektor  
Update på Corona: LDL gjorde status over situationen med fortsat gældende re-
striktioner, og henviste i samme moment til tidligere omtalte bekymringsbrev 
(omtalt på e.o. bestyrelsesmøde den 04.02.2021), der på vegne af RKU blev 
sendt til ministeren, og at indsatsen havde udmøntet sig i øget adgang til værk-
stederne. LDL orienterede endvidere om, at medarbejderne leverer en kæmpe 
indsats, der bl.a. handler om at sikre en god undervisning, etablere nye booking-
systemer, som de studerende kan reservere i forhold til værkstedsadgang osv. 
Sideløbende er Akademiet underlagt testkrav, med de regler der gælder her, 
hvor logistikken også skal passe ind.  
 
Kvote 2-optag: Ansøgningsfrist var den 15. marts 2021. Vi har modtaget flere an-
søgninger end vi plejer, og det særlige interessante i år er, at vi også har optaget 
på kvote 1 på Konservering. Dobbelt så mange ansøgninger som der er plads til 
er modtaget til ny Kandidatuddannelse rettet mod bygningskonstruktører.  
 
LDL gav ordet videre til LF, som opdaterede bestyrelsen på New European Bau-
haus: Et flagskibsprojekt, der bygger bro mellem faglige siloer, og tanken er, at 
projektet skal blive globalt, og gerne en bevægelse. Målet er, at projektet skal bi-
drage til løsning af vores udfordringer med bæredygtighed. Der pågår et 

https://kglakademi.dk/nyheder/gitte-oerskou-ny-naestformand-i-bestyrelsen
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omfattende tværfagligt samarbejde for at kunne byde ind på at få en platform 
for projektet i Danmark. 
 
MLA takkede for orientering, og opfordrede LF til at opdatere bestyrelsen frem-
adrettet om sagen. 
 
Bestyrelsen tog orientering fra rektor til efterretning.  
 
Ad 5. Budget 
SLW oplyste, at Budget 2021 som bekendt blev behandlet og godkendt på be-
styrelsens møde 10. december 2020. Siden bestyrelsesmødet er budgettet ud-
møntet i delbudgetter og ansvaret placeret hos de budgetansvarlige. En lidt 
større del af budgetmidlerne er i år decentraliseret. Direktionen vil i 2021 følge 
budgetterne tæt og har særligt opmærksomheden rettet mod øgede udgifter til 
Covid-19, jf. at der er pres på udgifter til fx it-support, Campus-vagter og evt. af-
holdelse af udgifter til eget testcenter ved genåbning, hvor der pt. afventes en 
udmelding fra Uddannelses- og forskningsministeriet. I tillæg hertil følges ef-
ter- og videreuddannelsesområdet, hvor indtægterne afhænger af hastigheden i 
genåbningen. Dertil kommer særligt fokus på udviklingsmidler, hvor hovedpar-
ten af midlerne allerede er disponerede, hvilket stiller krav om generel stram 
styring på området. SLW oplyste endvidere, at Akademiet har modtaget DKK 1,5 
mio. fra regeringen og folketinget til at understøtte uddannelserne med særligt 
fokus på afgængere under Covid-19.  
 
Bestyrelsen tog orientering om budget til efterretning. 
 
Ad 6. Ny vision og strategi: 
LDL introducerede strategifacilitator Jeppe Debois Baandrup, der er ansat i et år 
til at eksekvere Vision og Strategi-projektet. Et projekt bestyrelsen tidligere har 
besluttet. Efter fusionen i 2011 fyldte vores vidensgrundlag meget, efterfølgende 
kom dimensioneringen, og i dag står vi med et nyt navn og ny visuel identitet. Nu 
kan vi for alvor kigge frem, og det gør vi bl.a. med scenarier. 
 
JBAA orienterede kort om den netop afholdte strategidag for direktion og insti-
tutledere, og præsenterede strategiprocessen for bestyrelsen, herunder hvordan 
de kommer til at arbejde med strategifortællingen. En fortælling der binder hi-
storie, nutid og fremtid sammen. 
 
Når den strategiske fortælling er på plads udarbejdes en 4-årig strategi, der ud-
pensler prioriteringer og som understøtter opfyldelse af rammekontrakt. 
 
JBAA bruger Rhizomet som metafor for organisering og inkluderer fortid, nutid 
og fremtid, der er komponenter i en strategisk fortælling. Hvem er det vi er ble-
vet, hvad er det for en vej vi har været på, og hvordan får vi foretaget nogle me-
ningsfulde valg til fremtiden? 
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Scenarier skal i efteråret hjælpe os til at drøfte, hvem vi skal være og hvilken ret-
ning, vi skal gå. Efterfølgende udarbejdes en strategi for perioden 2022-2025, 
der mere håndfast udstikker prioriteringer for udvikling. 
 
Målet nu er at få skabt et programmateriale scenarierne kan baseres på, og, i 
samarbejde med Visuel Design, herefter producere fire levende scenerier, som 
vi kan diskutere til efteråret.  
 
MLA takkede for præsentationen, og ser det som en god proces der er lagt op til, 
åbnede for bestyrelsens bemærkninger og kommentarer til punktet, herunder: 
 
• Stor anerkendelse bordet rundt for spændende oplæg til strategiproces. 
• Forskningen efterlyses i strategien. 
• Opfordrer til at tjekke tidligere rapport vedr. Kunstakademiets Arkitektskole 

2008; transforming tradition. 
• ”Kvalifikationer” må gerne flettes ind i strategien. Vigtigt, at vi får aktiveret 

en fortælling om, hvilke forventninger vi har til vores kandidater, og at det 
ikke kun handler om kompetencer.  

• Tendenser må ikke blive en passiv tilgang til mål og drømme. Vi skal ikke 
kun formes af udefrakommende tendenser, men også forme fremtiden selv. 

• Hvilken erfaring har man for den reelle værdi af en langtidsstrategi? Er der 
erfaring for, hvilken betydning det har, når man tænker så langt frem i tiden? 

• Dansk Design Center deler gerne inspiration fra erfaring med scenariebyg-
ning. 

• Som bestyrelse skal vi sikre, at vi får skabt en proces der understøtter, og 
ikke definerer, og værktøjet der skal hjælpe os til at nå et mål, er den strate-
giske fortælling. 

• Vi skal have et strategisk fokus på bæredygtighed, og hvordan spiller det 
sammen med kernekompetencer, og at mestre sin faglighed til det ypperste 
er vigtigt. 

• At finde ind til bæredygtighed, er det en tendens eller er det overordnet en 
grundlæggende paraply? Bæredygtighed kræver helt nye måder at arbejde 
sammen på, og hvordan håndterer man bæredygtighed i fremtiden på Det 
Kongelige Akademi? 

 
MLA takkede for kommentarer, og LDL takkede ligeledes for henvisning til trans-
forming traditon rapporten. Arbejdet med tendenser giver et bredt billede og 
sikrer, at man inspireres til mange vinkler på fremtiden. Det er vigtigt at blive 
præcise og også turde pege på vores fravalg. Det kan blive svært, og her har vi 
brug for scenarier, der viser en retning. 
 
MLA afsluttede første del af strategipræsentationen og gav ordet til JBAA, der 
gik videre til ”Analyse af survey-besvarelsen”, som bestyrelsen (7 ud af 13) 
havde besvaret inden mødet. Resultatet kan ses på side 19 og 20 i bilag til punk-
tet. 
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I sidste del af præsentationen og med udgangspunkt i nogle forudsætninger, 
som vi tror holder frem mod 2050; politisk zig-zag-kurs, pres på offentlige bevil-
linger og de udfordringer, der ligger til grund for FNs verdensmål, viste JBAA føl-
gende mulige afsæt for scenarier: 
 

1. Stigende internationalisering 
2. Individualitet og fællesskaber 
3. AI og Human agency  
4. Livslang læring 

 
Et vigtigt blik på tværs er didaktik. Hvad er det for nogle læringsformer som Det 
Kongelige Akademi faciliterer? Det er et meget forsigtigt billede, og det er et 
sted at begynde, og herfra bygger vi videre.  
 
Hovedpunkterne i bestyrelsens bemærkninger og kommentarer til punktet er 
sammenfattet her: 
 
• Hvilke andre institutter bliver taget med i betragtningen, og hvem er det vi 

ønsker at se os selv i forhold til andre?  
• Etik er interessant og afgørende at tage med, når det handler om AI. 
• Hvor ligger usikkerheden, når vi arbejder med mange fremtider? Hvor er det, 

at udfaldene kan blive meget anderledes? 
 
LDL supplerede og orienterede om, hvordan vi kommer videre herfra: Vi har 
brugt bestyrelsens input til at komme med det første spæde billede af scenarier. 
Vi skal tale med stakeholdere, men har ikke en screening klar til bestyrelsesmø-
det i juni.  
 
MLA opfordrede efterfølgende alle i bestyrelsen til at besvare survey-spørgsmå-
lene.  
 
Bestyrelsen tog orienteringen om en ny fortælling og strategi til efterretning. 
 
Ad. 7. Mangfoldighed (LDL) 
LDL nævnte, at identitetspolitik er et bredt emne, der bl.a. handler om:  
 
• Omgangstone og kultur: Har vi en fordomsfri omgang med hinanden og be-

handler vi alle lige? 
• Curriculum: Er der mangfoldighed blandt forfattere til den litteratur, der un-

derstøtter undervisningen blandt forelæsere? 
• Mangfoldighed af studerende og medarbejdere: Er der bias i optag og an-

sættelser? 
 
I forbindelse med åbning af studieår 2020 blev der lagt op til diskussion af em-
net på Det Kongelige Akademi, og i forlængelse heraf er der for nylig sket  
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ændringer i optagelsesprocedurerne på de tre uddannelser, med det formål at 
øge mangfoldigheden på Akademiet. 
 
MLA henviste til dagsordenspunktets bilag, og der blev lagt op til en åben drøf-
telse om mangfoldighed og optagelsesprocedurer. Bestyrelsen gav udtryk for, at 
emnerne bør indgå i det strategiske arbejde, og fremadrettet bringe det op på 
bestyrelsesmøderne som en rød tråd og sikre, at diskussionen baseres på et op-
lyst grundlag. 
 
I forlængelse heraf tilkendegav et bestyrelsesmedlem ligeledes, at mangfoldig-
hed er en diskussion, der i dag er meget tydelig på de kunstneriske uddannelser. 
Det er vigtigt, at vi måler og undersøger med det formål at få vores vidensgrund-
lag løftet op på et niveau som ”Hvordan ser billedet ud i dag?” 

 
MLA betonede, at bestyrelsen skal sikre, at Mangfoldighed kommer på dagsor-
den fremadrettet som et opmærksomhedspunkt, og at bestyrelsens inddragelse 
ligger på et overordnet niveau. 
 
LDL refererede til diskussioner med de studerende der handler om, hvorvidt vi 
skal optage på merit/kompetencer eller med fokus på diversitet. Vi har en prak-
sis for det første, men vi ser på, hvordan vi kan få en bredere skare til at søge, for 
eksempel gennem mere information til HTX’er. 
 
De studerende efterspørger ligeledes mere information om, hvad det alt i alt ko-
ster at gå på Det Kongelige Akademi, inklusive materialer, osv.  
 
Et bestyrelsesmedlem nævnte ligeledes vigtigheden af, at optagelseskriterierne 
er beskrevet så tydeligt som muligt, og måske gå tilbage til, hvad er det for nogle 
kvalifikationer vi ønsker, at de studerende forlader akademiet med, når de er 
færdiguddannet. 
 
MLA sluttede punktet af med at understrege, at bestyrelsen løbende følger em-
net om Mangfoldighed. 

Bestyrelsen tog orienteringen om mangfoldighed til efterretning. 
 
Ad. 8. Orientering om forhold vedr. Sexisme (LDL) 
LDL orienterede bestyrelsen om, at sexisme er på dagsordenen i alle formelle 
fora på Det Kongelige Akademi, og at de publicerede vidnesbyrd har haft en stor 
og positiv betydning for drøftelserne.  
 
Vi kigger nu på klageprocedurerne, og stiller skarpt på, hvordan Akademiet kan 
gøre det bedre, og samtidig indtænke de studerende bedre i forløbet. Efter mø-
der med samtlige tillidsrepræsentanter i Samarbejdsudvalget viser billedet, at 
det er forskelligt, hvordan forhold vedr. sexisme udmønter sig i de forskellige 
miljøer, og alle repræsentanter holder fast i, at der er sket en generel forbedring 
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i de seneste 10 år. Fremadrettet skal vi have nogle lokale drøftelser, herunder 
måske kodeks for, hvad der er rimelige omgangsformer. 
 
Fra bestyrelsens side blev det bl.a. understreget, at det er et tillidsbåret erhverv 
at være underviser, og dårlig adfærd er undergravende for det vi er sat i verden 
for, at dele viden på et respektfuldt grundlag. Man skal være opmærksom på, 
hvad det er for nogle faglige og menneskelige kvaliteter man ansætter på Aka-
demiet. I forlængelse heraf, blev det også nævnt, at forhold vedrørende sexisme 
ligeledes viser vigtigheden i at have en tydelig og transparent kultur, at der ikke 
er langt til nærmeste leder, og at der er beskrevet en proces for, hvordan man 
håndterer sexisme. 
  
MLA anerkender, at der er sket en stor forandring over tid. Det er vigtigt at poin-
tere, at meget kan gøres på ledelsesniveau og ansvaret ligger hos ledelsen, men 
det handler også om, hvordan kolleger og medstuderende kan hjælpe hinanden. 
 
LDL afrundende drøftelsen og pointerede, at sexisme er et emne, som vi aldrig 
bliver færdig med blandt andet fordi vi løbende modtager nye studerende og det 
er vigtigt, at vi lærer og handler i forlængelse heraf.  
 
MLA lukkede punktet og understregede, at opmærksomheden er stift rettet mod 
emnet fremadrettet. 
 
Ad. 9. Bestyrelsens årsplan for 2021, bilag 
Årsplan er vedlagt og opdateret.  
 
10. Eventuelt 
Intet til punktet. 
 
11. LINKED, bilag (IL) 
IL orienterede kort om baggrunden for LINKED-projektet, der udspringer af 
vækstplanen for de kreative erhverv. Et iværksætter- og innovationsmiljø, hvor 
virksomheder, studerende og forskere samarbejder tværfagligt om at skabe nye 
forretningsmodeller, produkter og services med udgangspunkt i kreativitet, tek-
nologi og forretningsforståelse.  
 
Konkrete tiltag på akademiet er: Affaldssortering, Materialebank og Entreprenør-
skab: rådgivning. 
 
MLA repræsenterer Det Kongelige Akademi i projektgruppen.  
 
MLA tilføjede, at det var lidt frustrerende at få igangsat et vigtigt projekt som 
LINKED i et COVID-19-år, og MLA er optaget af, at projektet bliver længereva-
rende og rækker ud over de to år, som projektet i dag er berammet til. 
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LDL supplerede og fortalte, at Erhvervsenheden, hvor LINKED hører til, er godt i 
gang med projektet, men det skal nævnes, at enheden desværre p.t. er ramt af to 
langtidssygemeldinger. 
 
Bestyrelsen ser LINKED-projektet som et godt grundlag og afsæt. Der er sendt 
flere ansøgninger afsted, og resultaterne begynder at rykke nu. Endvidere viser 
undersøgelser, at der i dag lever en stor parathed og interesse hos de stude-
rende inden for entreprenørskab og startups. I forlængelse heraf er det også et 
ønske at få forlænget projektet, så det kan modnes. 
 
IL fortsatte og fortalte, at potentialet ligger i tværfaglighed. De har bl.a. sendt en 
fondsansøgning i samarbejde med BLOX, der understøtter tværfaglighed. De har 
ansat projektledere til entreprenørskaber, som har et stort netværk med afsæt i 
undervisningen. Fremadrettet indtænker de også forskningen i aktiviteterne. 
 
Det Kongelige Akademi har ligeledes erfaret, at der er usædvanligt mange kvin-
der som interesserer sig for entreprenørskab.  
 
I forlængelse heraf tilføjede et bestyrelsesmedlem, at det også handler om at få 
skabt digitale understøttede skalerbare virksomheder. 
 
MLA afsluttede det næstsidste punkt på dagsorden og meddelte, at LINKED 
kommer på dagsorden igen om et halvt år, således at bestyrelsen kan følge ud-
viklingen. 
 
Bestyrelsen tog orienteringen om LINKED-projektet til efterretning. 
 
MLA takkede for et godt bestyrelsesmøde og lukkede mødet for alle ekskl. be-
styrelsen. 
 
Ad 12. Bestyrelsens eget punkt (Lukket punkt) 
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Dagsordenens punkt 3 b) Orientering fra 
rektor ”Siden sidst” 

Dato: 10.06.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Lene Dammand Lund 

 
 
Anledning 
Rektor tilvejebringer til hvert bestyrelsesmøde en redegørelse, der sendes ud 
sammen med det øvrige bestyrelsesmateriale, så bestyrelsesmedlemmerne for-
inden selve mødet kan blive orienteret om, hvad der aktuelt foregår på Det Kon-
gelige Akademi. 
 
Af hovedpunkter kan fremhæves, at der arbejdes med handlingsplaner for APV 
og UMV. Resultaterne fra begge vurderinger blev præsenteret online for alle 
medarbejdere 12. april og 4. maj 2021. (Orientering følger under dagsordenens 
punkt 8). 
 
Det kan også nævnes at Det Europæiske Forskningsråd har bevilget Mette 
Ramsgaard Thomsen, professor ved Center for IT og Arkitektur (CITA) 18 mio. 
kr. til banebrydende grøn forskning. Projektets formål er at undersøge, hvordan 
vi gennemgribende kan forny vores byggekultur bæredygtigt ved at designe for 
og med biobaserede materialer. 
 
Sagsfremstilling 
Det medsendte bilag er således et overblik over udvalgte aktiviteter på Det Kon-
gelige Akademi siden seneste bestyrelsesmøde den 16. marts 2021, og oriente-
ring om udvalgte fremadrettede aktiviteter. 
 
Indstilling 
Det indstilles, at bestyrelsen orienteres om det medsendte bilag og tager dette 
til efterretning. 
 
Bilag til dagsordenens punkt 3: 

- b) Orientering fra rektor 
- c) Orientering om UIAs World Congress i København 2023, bilag 
- d) Status på Covid-19 situationen 
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Dagsordenens punkt 3 b) Bilag: Oriente-
ring fra rektor 

Dato: 10.06.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Rektoratet 

 
 
Siden Sidst, Juni 2021 

Uddannelse 

 
Konservering 
Konservering indretter faciliteter til at tage imod større hold på bachelorpro-
grammerne Naturhistorisk konservering og Kunstkonservering til efterårsseme-
stret som led i den tidligere omorganisering for at skabe bedre studiemiljø og 
opnå kritisk masse på programmerne. Der er i foråret er gennemført kvote 2 op-
tag med 118 ansøgere til 40 studiepladser. 
 
Ny Rammekontrakt i proces  
Den nuværende rammekontrakt udløber ved udgangen af året. Forberedelsen til 
udarbejdelse af en ny rammekontrakt er sat i gang. Ministeriet har udarbejdet 
nogle overordnede rammer og temaer, som de gerne ser adresseret i den kom-
mende kontrakt. Der har været afholdt et første forhandlingsmøde mellem Aka-
demiet og styrelsen, hvor de overordnede temaer blev drøftet. Der er planlagt et 
andet forhandlingsmøde efter sommerferien, hvor de mere konkrete målsætnin-
ger drøftes. Den endelige rammekontrakt godkendes ved udgangen af året. 
 
 
Forsknings- og kunstnerisk udviklingsvirksomhed 
 
DKK 18 mio. til forskning i biobaserede materialer 
Det Europæiske Forskningsråd har bevilget professor Mette Ramsgaard Thom-
sen fra Det Kongelige Akademi DKK 18 mio. til projektet, hvis formål er at under-
søge, hvordan vi gennemgribende kan forny vores byggekultur bæredygtigt ved 
at designe for og med biobaserede materialer.  
 
Projektet tager afsæt i tre overordnede parametre, der baserer sig på brugen af 
limtræ, biopolymere kompositter og bioluminiscente bakterier. Bevillingen har 
en meget høj prestige i europæisk forskning og gives i år kun til tre danske for-
skere. Den retter sig mod excellent forskning, der er banebrydende og har en 
”høj risiko”, hvilket vil sige, forskeren begiver sig ud på helt ny grund. 
 
Bevillingen på DKK 18 mio. løber over fem år og går alene til Det Kongelige Aka-
demi. 
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Projektbeskrivelsen kan i sin fulde længde læses her: 
https://kglakademi.dk/18-EU-mio-til-forskning-i-biodesign-paa-det-konge-
lige-akademi 
 
Roadmap til Innovationsfonden  
Det Kongelige Akademi indgår i styregruppen for partnerskabet for CØ i Plast og 
Tekstil. Partnerskabet har i maj afleveret en såkaldt roadmap til Innovationsfon-
den. 
https://innovationsfonden.dk/da/programmer/groenne-missioner/roadmaps-
mission-driven-green-research-and-innovation-partnerships  
 
Center for Interior Studies 
Antropolog og professor mso Kirsten Marie Raahauge og arkitekt og professor 
Peter Thule Kristensen, står i spidsen for et nyt center, der indtil videre har 18 
forskere knyttet til. Forskerne skal undersøge historiske og antropologiske fore-
stillinger om interiør og konkrete måder at indrette og organisere nutidens inte-
riør på – fra museer, over seniorboliger til hjemmets arkitektur i en post-corona-
tid. 
 
Studerende vinder konkurrence: 3D-printet væg isoleret med svampe 
Et dansk team med en arkitektstuderende fra Det Kongelige Akademi og to in-
geniørstuderende fra DTU vinder international konkurrence om, hvordan vi ved 
hjælp af 3D-print kan bygge mere bæredygtigt. Konkurrencen var udskrevet 
af  fransk-schweiziske LafargeHolcim, og den danske 3D-print virksomhed CO-
BOD. Vinderprojektet er udviklet af arkitektstuderende Adrian R. Brun i samar-
bejde med to ingeniørstuderende fra DTU. Sammen med deres vejleder, Paul Ni-
cholas, lektor ved Det Kongelige Akademi, har de studerende, Team Nexus Void, 
skabt en 3D-printet termisk bærende ydervæg med integreret ventilation. Yder-
væggen har kurvede geometriske former og er bæredygtig i både produktion, 
struktur og materialer. 
 

Deltager i ekspertpanel 
Lektor Krassimira Frangova er udpeget af ICCROM og indgår i internationalt ek-
spertpanel som rådgiver for at risiko- og tilstandsvurdere Georgiens Kunstmuse-
ums nationale skatkammergenstande forud for et gennemgribende renove-
ringsprojekt.  
 
2 Ph.d.-forsvar 
Imke van Mils’ har gennemført erhvervs-ph.d. vedr. lys i folkeskolen.  
Tine Slotsgaard på Konservering har gennemført Ph.d. forsvar vedr. maleren 
Jens Juel’s portrætter, materialer og teknikker. 
 
 
  

https://kglakademi.dk/18-EU-mio-til-forskning-i-biodesign-paa-det-kongelige-akademi
https://kglakademi.dk/18-EU-mio-til-forskning-i-biodesign-paa-det-kongelige-akademi
https://innovationsfonden.dk/da/programmer/groenne-missioner/roadmaps-mission-driven-green-research-and-innovation-partnerships
https://innovationsfonden.dk/da/programmer/groenne-missioner/roadmaps-mission-driven-green-research-and-innovation-partnerships
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Generelt 

 
RKU som stærkere og mere synlig sektor  
Stort set alle uddannelsesinstitutioner har styrket deres fælles kommunikation 
og interessevaretagelse. Erhvervsuddannelser, universiteter og professionshøj-
skoler har styrket deres fælles organisation og over for det politiske system i hø-
jere grad talt med én stemme og strammet grundfortællinger om deres sam-
fundsfunktioner. Hvor universiteterne er kendte for viden og forskning, professi-
onshøjskolerne for velfærd, erhvervsuddannelse for håndværkere, er der brug 
for et endnu mere bredt politisk kendskab til værdien af lange kunstneriske ud-
dannelser. RKU har derfor besluttet at styrke samarbejdet som sektor og udar-
bejdet en plan med udgangspunkt i fælles indsatser. I den forbindelse har et 
enigt RKU vedtaget, at Lene Dammand Lund ekstraordinært fortsætter som for-
mand for RKU et år ud over den vanlige periode for særligt at kunne videreføre 
og varetage den politiske del af planen.  
 
Der er aftalt følgende emner for public affairs: 

• Større optag overalt i landet 
o Styrke optaget i forbindelse med regeringens ønske om uddan-

nelser i hele landet 
o En af de primære formål med denne proaktive indsats er at undgå 

dimensionering 
o Midler til nye studieretninger 
o Tilpasning til nye jobtyper på et bredere arbejdsmarked.  

• Flere forskningsmidler 
o Særskilte basismidler 
o Politik for fordeling af forskningsmidler 
o Udmøntning af forskningsreserven 

• Bedre rammer for erhvervssamarbejde 
o Den fremtidige efterspørgsel efter arbejdskraft og kompetencer 
o Etablering af hubs for tværgående samarbejder 

• Bedre forhold for nyuddannede 
o Det "grå" arbejdsmarked 

 

Arkitektstuderende sætter fokus på alment byggeri 
I fem uger har 122 førsteårsstuderende på arkitektstudiet arbejdet intensivt 
med boligområdet Gadehavegård i Høje-Taastrup Kommune. Corona-epidemien 
betød at det planlagte feltarbejde måtte omtænkes, og i stedet blev alle studier 
udført digitalt og på alternativ vis: Gennem 90 interviews af beboere, gymnasie-
elever og ansatte i kommunen analyserede de studerende, hvordan beboerne 
indretter sig inde og ude, og hvordan bebyggelsen hænger sammen med resten 
af byen. 
 
Kurset for de førsteårsstuderende er en del af et treårigt samarbejde mellem Det 
Kongelige Akademi, Høje-Taastrup Kommune og Domea.dk, der administrerer 
de almene boliger i Gadehavegård-bebyggelsen. Samarbejdet betyder bl.a. at de 
studerende allerede tidligt i deres uddannelse oplever en relevant kobling 
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mellem teoretisk læring, problembaseret undervisning og konkrete samfunds-
udfordringer.  
 
Ny rapport om Strategisk bæredygtig byudvikling  
https://realdania.dk/nyheder/2021/03/strategisk-planlaegning-rapport-
240321   
Rapporten er udarbejdet af DAMVAD Analytics og Grandville i et samarbejde 
mellem Det Kongelige Akademi, Akademisk Arkitektforening, Dansk Byplanla-
boratorium og foreningen Realdania. Rapporten kortlægger fagfeltet og peger 
bl.a. på, at byerne spiller en nøglerolle i udviklingen af fremtidens bæredygtige 
samfund, og det er afgørende, at den sker på et velunderbygget vidensgrundlag. 
Bæredygtig strategisk byudvikling er et felt i vækst, og at nye tværfaglige kom-
petencer og videndeling mellem forskning og praksis bliver afgørende for kom-
munernes succes med den grønne omstilling.  
 
Nyt arkitekturmagasin vil diskutere bygningskunst og kultur 
Institut for Bygningskunst og Kultur har lanceret et nyt onlinemagasin, der skal 
åbne samtaler og diskutere kunst og kultur i arkitekturen. Magasinet udkommer 
to gange om året og rummer artikler fra instituttets faglige miljøer og fra danske, 
nordiske og internationale samarbejdspartnere. Målet er at få en bred og åben 
dialog om, hvad bygningskunst er, og hvad den skaber for mennesker, samfund 
og kultur. Derfor vil vi med det nye magasin indvie fagfolk og andre interesse-
rede i nogle af de projekter, videnskabelige og kunstneriske produktioner og 
tanker, som instituttets knap 300 undervisere, forskere og studerende arbejder 
på. 
 
Inviteret taler til EAAC 
Lene Dammand Lund har holdt key note oplæg den 22. og 23. April 2021 under 
overskriften ”Sustainable futures, SDG and education” i anledning af EAAE 
Deans Summit 2021 (The European Association for Architectural Education). 
 
EU Bauhaus 
Lene Dammand Lund er indtrådt i styregruppen for det danske bud på ”A New 
European Bauhaus”.  
 
Opfølgning på initiativer fra DARK Student Union 
Et lille hold studerende fra Arkitekt og Design arbejder på udgivelse af en Stu-
denterhåndbog til næste semester 2021/22. Vi har fået præsenteret udkast til 
layout og indhold. De studerende lægger et flot initiativ og arbejde i projektet og 
bogudgivelsen, og vi ser frem til at modtage et trykt eksemplar.  
I foråret er der gennemført en ”Student Survey”, der handlede om at få et billede 
af, i hvilket omfang de studerende er forberedte og informeret om, hvad der føl-
ger af omkostninger under deres studie på Akademiet. Vi afventer endeligt re-
sultat og drøftelse heraf. 
 
Det Kongelige Akademis 10-års Jubilæum onsdag, den 2. juni 2021 
Fejringen af vores 10-års jubilæum har været svært at arrangere pga. Covid-19-
situationen. På jubilæumsdagen blev der afholdt et arrangement i de enkelte 

https://realdania.dk/nyheder/2021/03/strategisk-planlaegning-rapport-240321
https://realdania.dk/nyheder/2021/03/strategisk-planlaegning-rapport-240321
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enheder, hvor medarbejderne reflekterede over fusionen: Hvad har vi fået med 
den, som vi ønsker at tage med videre – hvad vil vi gerne have mere af? 
Resultaterne bidrager til den vision for 2050, vi er i gang med at skabe, samt den 
nye strategi for 2022-25.  En fysisk jubilæumsfest er planlagt til efteråret 2021. 
 
Folkemødet i Allinge 2021  
Det Kongelige Akademi er repræsenteret på Folkemødet i år på Verdensmålenes 
Plads med fokus på  ”Er vores uddannelsessystem gearet til den grønne omstil-
ling?” 
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Dagsordenens punkt 3 c) Orientering om 
UIAs World Congress i København 2023 

Dato: 01.06.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Natalie Mossin 

 

Anledning  

Bestyrelsen har, i forbindelse med tilrettelæggelse af årets opgaver, aftalt at ori-
enteres om World Congress of Architects, UIA 2023, Copenhagen, på dette 
møde. 

 

Sagsfremstilling  

World Congress of Architects, UIA 2023, Copenhagen er et projekt som Det 
Kongelige Akademi har støttet siden de nordiske arkitektforeninger bød på kon-
gressen i 2016. Akademiet er partner i projektet og indgår i Komiteen UIA 2023 
Copenhagen sammen med Akademisk Arkitektforening, Realdania, Dreyers 
Fond, Bevica Fonden, Danske Ark og Arkitektskolen Aarhus.  

 

Indstilling 

Det indstilles, at bestyrelsen orienteres om det medsendte bilag og tager dette 
til efterretning. 

 

Bilag 

Bilag: Projektplan pr. 19. maj 2021. 
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Dagsordenens punkt 3c) Bilag: World 
Congress of Architects, UIA 2023, Co-
penhagen 

Dato: 01.06.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Natalie Mossin 

 
"PROJEKTPLAN MED BILAG_MAJ2021.pdf" kan ses på:  
https://documentcloud.adobe.com/link/track?uri=urn:aaid:scds:US:1d4110b6-
86bd-49a8-ab73-5f5d4e6b52ca 

 

  

https://documentcloud.adobe.com/link/track?uri=urn:aaid:scds:US:1d4110b6-86bd-49a8-ab73-5f5d4e6b52ca
https://documentcloud.adobe.com/link/track?uri=urn:aaid:scds:US:1d4110b6-86bd-49a8-ab73-5f5d4e6b52ca
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Dagsordenens punkt 3 d) Status på Co-
vid-19 situationen 

Dato: 10.06.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Rektoratet 

 

Anledning  

Bestyrelsen har, i forbindelse med pandemien, aftalt at få status på Covid-19-     
situationen på dette bestyrelsesmøde.   

 

Sagsfremstilling  

Status fra Corona task force på Akademiet er, at åbningstiden på campus er for-
længet, og styrelsen har godkendt muligheden for at afholde fysiske afgangsud-
stillinger efter samme model som åbning af museer.  

Vi arbejder på muligheden for at koble de fysiske afgangsudstillinger til sekreta-
riatet for opfølgning på Vækstteam for de kreative erhverv. Dette giver mulighed 
for kontakt mellem afgangsstuderende og erhvervslivet.  

Fra d. 1. august forventer vi, at alle der ønsker det har fået en Corona-vaccine og 
at vi derfor vil kunne gennemføre studieår 2021-22 som før COVID-19. Campus 
vil være genåbnet og alle studerende kan vende tilbage til 100% fysisk frem-
møde fra den 1. september. Planlægningen af undervisningen for studieåret 
2021-22 vil også følge de samme retningslinjer som før COVID-19.  

Og endelig forbereder vi program til åbning af studieåret 2021/22 den 6. sep-
tember 2021 i Festsalen, forudsat COVID 19 tillader det.  

Alle ansatte kan møde på campus 50% fra den 14. juni.  

Der er 10. juni lavet en aftale i folketinget, som betyder at: restriktioner pr. 14. 
juni reduceres til et basisniveau. Kravet om at bære bundbind eller visir på de vi-
deregående uddannelser ophæves og at anbefalingen om at holde 1-2 meters af-
stand på uddannelsesinstitutionerne ophæves 

Pr. 1. august følger endvidere, at: Kravet om, at studerende skal fremvise et nega-
tivt testresultat ved fremmøde ophæves og at krav om, at de videregående ud-
dannelsesinstitutioner har egen testkapacitet ophæves. 

 

Indstilling 

Det indstilles, at bestyrelsen orienteres og tager dette til efterretning. 
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Dagsordenens punkt 4) Opfølgning på re-
geringens plan for udflytning af uddannel-
ser i hele landet 

Dato: 08.06.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Lene Dammand Lund 

 

Anledning  

I fortsættelse af ekstraordinært online-møde for alle i bestyrelsen fredag den 
28. maj 2021 i forbindelse med regeringens forslag om at uddanne arkitekter 
med særligt fokus på "byplanlægning" i Kalundborg, blev det aftalt, at skulle 
drøftes på dette bestyrelsesmøde. 

 

Sagsfremstilling  

Nyt regeringsudspil ”Tættere på - Flere uddannelser og stærke lokalsamfund” 
kan læses i sin fulde længde på nedenstående link. 

https://ufm.dk/uddannelse/indsatsomrader/taettere-%20paa-%20flere-uddan-
nelser-%20og%20staerke-lokalsamfund 

I har per mail modtaget et Q&A-notat, som også ligger på Det Kongelige Akade-
mis hjemmeside. 

https://kglakademi.dk/sites/default/files/q_a_regeringsud-
spil_om_udd_i_hele_landet_0.pdf  

 

Indstilling 

Det indstilles, at bestyrelsen drøfter situationen. 

 

https://ufm.dk/uddannelse/indsatsomrader/taettere-%20paa-%20flere-uddannelser-%20og%20staerke-lokalsamfund
https://ufm.dk/uddannelse/indsatsomrader/taettere-%20paa-%20flere-uddannelser-%20og%20staerke-lokalsamfund
https://kglakademi.dk/sites/default/files/q_a_regeringsudspil_om_udd_i_hele_landet_0.pdf
https://kglakademi.dk/sites/default/files/q_a_regeringsudspil_om_udd_i_hele_landet_0.pdf
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Dagsordenens punkt 5) Kvartalsregn-
skab og prognose 

Dato: 19.05.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Rektorat 

 

Anledning 

Bestyrelsen skal sikre løbende budgetopfølgning idet bestyrelsen over for mini-
steren er ansvarlig for institutionens anvendelse af den samlede bevilling. 

 

Sagsfremstilling 

I første kvartal ligger indtægterne på det forventede niveau, medens der har væ-
ret færre udgifter. Derfor viser 1. kvartalsregnskabet et overskud. Prognosen for 
hele 2021 viser, at Det Kongelige Akademi forventer et regnskab i balance.   

 

Indstilling 

Det indstilles, at bestyrelsen på mødet tager kvartalsregnskab og prognose til 
efterretning. 

 

Bilag 

Bilag: kvartalsregnskab og prognose 
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Dagsordenens punkt 5) Bilag: Kvartals-
regnskab og prognose 

Dato: 26.04.21 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Økonomi/Annette Rahbek 

 

Budget 2021 i tabel 1 er vedtaget af bestyrelsen den 10. december 2020. Det vi-
ser indtægter og udgifter på 311,0 mio. kr. 

Efter 1. kvartal viser regnskabet et overskud på 11,3 mio. kr. Det forventede resul-
tat for 2.-4. kvartal er et underskud på 11,3 mio. kr. Dermed forventes et samlet 
resultat for 2021 i balance. 

Det ses af tabel 1, at bevillingen er opskrevet efter 1. kvartal med 1,5 mio. kr. til 
praksisrettet undervisning. 

 

Regnskabet efter 1. kvartal 2021 

Efter 1. kvartal udgør de samlede indtægter 25 % af budgettet, mens de samlede 
udgifter udgør 21 % af budgettet. Det regnskabsmæssige overskud på 11,3 mio. 
kr. hænger sammen med et mindre forbrug på løn, drift og afskrivninger. På løn 
skyldes det primært, at midler fra Forskningsreserven endnu ikke er udmøntet 
samt at lønudgifterne generelt er højere i efterårssemestret. Udgifter til drift er 
lavere end budgettet, da en del aktiviteter er påvirket af Corona-restriktioner, 
herunder bl.a. rejse og konferencer samt forplejning. 

Afskrivningerne i 1. kvartal udgør kun 15 % af årets budget, da der endnu ikke er 
kommet nye investeringer til afskrivning i 2021 svarende til budgettet. 

Tabel 1. Samlet opfølgning 2021 efter 1. kvartal
Forbrug 1. Kvartal Forventning

(mio. kr.) Budget Mio. Kr. % af bud. 2-4. kvt. 2021 i alt Dif.

Indtægter 311,0 77,8 25% 234,7 312,5 1,5
 - Bevilling 265,9 66,5 25% 201,0 267,4 1,5
 - Salgsindtægter 21,1 5,2 25% 15,9 21,1 0,0
 - Eksterne projekter 24,0 6,1 25% 17,9 24,0 0,0

Udgifter 311,0 66,5 21% 246,1 312,5 -1,5
 - Løn 171,4 37,9 22% 135,6 173,5 -2,1
 - Øvrig drift 61,1 9,4 15% 52,1 61,5 -0,4
 - Husleje 49,0 12,2 25% 36,8 49,0 0,0
 - Afskrivninger 5,5 0,8 15% 3,7 4,5 1,0
 - Eksterne projekter 24,0 6,1 25% 17,9 24,0 0,0

Total 0,0 11,3 -11,3 0,0 0,0
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Omsætningen på de eksternt finansierede projekter udgør 25 % af budgettet for 
2021. 

Vurdering af regnskabet efter 1. kvartal 

Overskuddet efter 1. kvartal på 11,3 mio. kr. ligger lidt højere end på samme tids-
punkt i 2020, men på niveau med 2018 og 2019. Dette anses for tilfredsstil-
lende. 

 

Forventninger til 2.-4. kvartal 2021 

I 2.-4. kvartal forventes et samlet underskud på 11,3 mio. kr. som følge af ind-
tægter på 234,7 mio. kr. og udgifter på 246,1 mio. kr.  

Indtægterne er opskrevet med 1,5 mio. kr. som følge af tillægsbevilling til prak-
sisrettet undervisning. 

Udgifterne til løn er opskrevet med 2,1 mio. kr., som finansieres af 1,1 mio. kr. til-
lægsbevilling og 1,0 mio. kr., der nedskrives i afskrivninger. Udgifterne til drift er 
opskrevet med 0,4 mio. kr.  som følge af tillægsbevillingen. 

Afskrivningerne er nedskrevet med 1,0 mio. kr. til 4,5 mio. kr., da en fremskriv-
ning af afskrivninger viser et mindre forbrug i 2021 end budgetteret. 

Forventningerne til 2021 er behæftet med usikkerhed, da corona-restriktioner i 
Danmark og udlandet fortsat giver usikkerhed omkring både indtægter og udgif-
ter. En del af indtægterne stammer fra betalingsstuderende fra tredje lande. 
Hvorvidt de kan komme til Danmark, vides endnu ikke.  
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Dagsordenens punkt 6) Status på strategisk 
udviklingsportefølje 

Dato: 01.06.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Steffen Syberg Hansen 

 

Anledning  

Bestyrelsen orienteres om og drøfter halvårligt status på Det Kongelige Akade-
mis strategisk udviklingsportefølje. 

 

Sagsfremstilling 

Bestyrelsen præsenteres for et overblik over Portefølje 1, der i dag består af 8 
projekter med status. (Se efterfølgende bilag) 

 

Indstilling 

Det indstilles, at bestyrelsen orienteres om og drøfter den aktuelle status for Det 
Kongelige Akademis strategiske udviklingsprojekter i lyset af den aktuelle Co-
rona-situation, samt tager dette til efterretning.  

 

Bilag 

Bilag: Status på Strategisk udviklingsportefølje. 
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Dagsordenens punkt 6) Bilag: Strategisk 
udviklingsportefølje  

Dato: 01.06.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Steffen Syberg Hansen/Henrik Karsbøl 

 

 

 
 

 

Vedrørende projekt 108 havde vi forventet, at der på nuværende tidspunkt ville 
være indgået en aftale med bygningsstyrelsen. Det er der desværre ikke.  

 

  

Nr. 100-Projekter Ejer Status Grad Bemærkning Start Afslut

101 Lavere dimittendledighed MAGG 25% 01-06-2020 31-12-2021

102 Digitalt løft af medarbejdere JBK 25% 01-03-2020 30-06-2022

103 FN´s verdensmål integreres i 
uddannelserne 

JBK 10% Der har ikke været ressourcer 
til at løfte projektet. Projektet 
er derfor forsinket, men det 
forventes, at aktiviteterne kan 
indhentes.

01-10-2020 31-12-2021

104 Nye strategiske samarbejder MAGG 15% Der er drøftelser med DTU. 01-01-2019 31-12-2021

105 Tid og kvalitet i arbejdet RBJA 10% Det har været sat i bero indtil 
resultaterne fra APV lå klar. 
Det startes op nu og for-
ventes at kunne 
gennemføres i år.

01-01-2020 31-12-2021

106 Øget forsknings- og KUV-
finansiering og volumen 

MAGG 15% 01-10-2020 31-12-2021

107 Implementering af Akademiets LAB IRLO 0 Erhvervsenheden har 
udarbejdet opdateret 
kommissorium.

Afventer

108 Plan for bæredygtig campus IRLO 5% Opfølgning 01-10-2020 30-09-2021

Planmæssigt Udfordret Kritisk 
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Dagsordenens punkt 7) Ny vision og 
strategi 

Dato: 19.05.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Jeppe Debois Baandrup 

 

Anledning og baggrund  

Bestyrelsen skal vedtage ny vision og strategi på mødet i december. Strategipro-
jektet tager form og der er pt gang i mange gode drøftelser på workshops og i de 
faste fora. 

Hovedarbejdet i forårets inddragende proces er at modne 4 forskellige scenarier 
ud fra de tendenser som blev drøftet af bestyrelse og ledelse. Gennem inter-
views og i store workshops arbejdes der med at skabe konkret indhold ud fra de-
visen: Hvis dette og hint er tendentielt gældende: Hvorledes vil Akademiets så se 
ud i fremtiden? 

Vi er samtidig ved at samle vigtige historier fra fortiden som indrammer væsent-
lige karakteristika af hvem vi er i dag, ligesom der tegnes et billede af de cen-
trale elementer som udgør dagens praksis. 

Målet er på nuværende tidspunkt at vi til december står med følgende produkter 
fra projektet:  

• En strategisk fortælling. En grundfortælling som peger tilbage på cen-
tralt afsæt og fundament for Det Kongelige Akademi, som berører Aka-
demiets igangværende udvikling og styrkepositioner og som udstikker 
en retning for fremtiden 2050. Grundfortællingen vil ’udkomme’ på en 
række måder som endnu ikke er vedtaget, og vil være hjørnesten i kom-
munikation om Det Kongelige Akademi. 

• Strategi for perioden 2022-2026. Her findes den retning, som angives i 
den strategiske fortælling, brudt ned i operationelle målsætninger for 
perioden. Der beskrives desuden hvilke udviklingsprojekter som er be-
sluttet iværksæt som katalysatorer for forandring, samt tilhørende foran-
dringsteori (en beskrivelse af hvorledes ændringer opnås gennem ind-
satser og i en given rækkefølge fører til ønskede forandring) 

• Skriftligt/visuelt produkt som beskriver Akademiets centrale historiske 
DNA. Her findes de begivenheder, personer, artefakter og bevægelser 
beskrevet, som skønnes væsentlige at kende for at forstå hvad Det Kon-
gelige Akademi er i dag. 

• Skriftligt/visuelt produkt som fremstiller Det Kongelige Akademis igang-
værende udvikling og styrkepositioner. Her findes fremstilling i tal og 
fakta, ligesom der findes mindre analyser som belyser Det kongelige 
Akademis position i uddannelses Danmark og i sammenligning med in-
ternationale kunstneriske uddannelser. Her findes nøgletal og 
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sammenstillinger som hjælper til at forstå karakteren af Det Kongelige 
Akademis virke. Dette produkt er at sammenligne med en klassisk ’virk-
somhedspræsentation’ og skal fungere efterfølgende som et selvstæn-
digt produkt.  

 
Sagsfremstilling 

Bestyrelsen præsenteres for status på projektet i dets forskellige spor og næste 
skridt gennemgås. 

Bestyrelsen præsenteres desuden for skitsen til de 4 scenarioer som forventes 
at blive til 4 fysiske udstillinger som i efteråret danner grund for brede drøftelser 
af Det kongelige Akademis fremtid. På dagen for bestyrelsesmødet vil arbejdet 
med at omdanne skitsen/programoplægget for hvert af de 4 scenarioer til fysi-
ske udstillingsrum være godt i gang.  

Det er derfor vigtigt at bestyrelsen får drøftet om scenarioerne kommer tilstræk-
keligt rundt omkring de væsentligste muligheder for et fremtidigt akademi. Er 
der perspektiver som skal tilføjes for at sikre den bedste debat i efteråret? 

 

Indstilling 

Det indstilles, at bestyrelsen orienteres om status for strategiproces for Det Kon-
gelige Akademi samt drøfter det videre arbejde med konkrete scenarioer.  

Handlingsplaner, film, blog, projektorganisering mm samler vi på dette site, hvor 
alle på Akademiet kan følge Det Kongelige Akademis Strategi og Vision: 

https://kadk.sharepoint.com/teams/strategiproces 

 

https://kadk.sharepoint.com/teams/strategiproces
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Dagsordenens punkt 8) Forhold vedr.       
”Sexisme/omgangsform – opfølgning på 
UMV og APV” 

Dato: 01.06.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Lene Dammand Lund 

 

Anledning  

I offentligheden er der et stort fokus på seksuel chikane i forlængelse af ”#Me-
Too-kampagnen”. Der har også på Det Kongelige Akademi været et betydeligt 
fokus på, hvordan sexisme og anden krænkende adfærd håndteres. 

 

Sagsfremstilling  

Bestyrelsen er tidligere orienteret om en række igangværende initiativer. Herun-
der: 

• Der er udarbejdet en lønanalyse der viser, at der, inden for samme typer 
af arbejde, ikke er væsentlige forskelle på kvinder og mænds lønniveau. 

• Censorer: I regi af RKU drøftes et fælles on bording-projekt. Dette vil in-
deholde forventninger vedrørende omgangsform. 

• Der iværksættes en gennemgang af nuværende klageprocedurer. Nyt 
forslag drøftes i De Studerendes Forsamling og i SU. 

Hertil kommer, at der i 2021 skal udarbejdes handlingsplaner for UMV og APV 
herunder spørgsmål vedrørende ”Sexisme og anden krænkende adfærd”. 

Det er besluttet, at lederne senest inden oktober faciliterer drøftelser med stu-
derende og medarbejdere i enhederne om omgangsform, herunder sexisme. Der 
tages herefter stilling til, om der er basis for et fælles kodeks. 

 

Indstilling  

Det indstilles, at bestyrelsen orienteres om arbejdet med omgangstone, herun-
der sexisme. 
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Dagsordenens punkt 9) Bestyrelsens 
Årsplan 2021 

Dato: 01.06.2021 Journal nr.: 47667 

Udarbejdet af: Hanne Nielsen 

 

 

 

 



Bestyrelsens årsplan 2021 – Planen revideres løbende efter behov

Ajourført 10/6 21 1

4. Februar
Ekstraordinært møde

16.marts 24. juni 29. – 30. september 15. december

• Status på Covid-19 situationen • Status på Covid-19 situationen
• Orientering om arbejdet i LINKED
• Drøftelse om mangfoldighed på 

Det Kongelige Akademi
• Forhold vedr. Sexisme og 

identitet

• Status på Covid-19 situationen
• Status på strategisk 

udviklingsportefølje
• Orientering om UIAs World 

Congress i København 2023

• Status på Covid-19 situationen • Det brede arbejdsmarked for Det 
Kongelige Akademis kandidater

• Gennemgang af årsrapport og 
bestyrelsens nøgletal for 2020, 
herunder bestyrelsens 
opfølgning på kvalitetssystemet

• Godkendelse af årsrapport (hvis 
det ikke er sket på det 
ekstraordinære møde)

• Kvartalsregnskab og prognose • Halvårsregnskab og prognose
• Strategisk budget 2022 – 2025

• Kvartalsregnskab og prognose 
budget 2022

• Strategisk budget 2022 - 2025

Ny vision og strategi (2022 - ):
• Beslutning vedrørende process

og det overordnede emnefelt for 
analyser, mm. for ny vision og
strategi

Ny vision og strategi (2022 - ):
• Status på arbejdet med at 

udvikle scenarioer og involvering 
af organisationen

• Drøftelse af vigtigste elementer 
fra fortid og nutid som 
komponenter  i den strategiske 
fortælling

Ny vision og strategi (2022 - ):
• Drøftelse af 4 scenarier. Første 

bud på en samlet strategisk 
fortælling formuleres

• Hvilke er hjørnestenene i ny 4-
årig strategi?

• Ny strategisk rammekontrakt 
med ministeren

Ny vision og strategi (2022 - ):
• Vedtagelse af ny vision, strategi 

og implementering
• Status på implementering af 

strategi 2019 - 2021
• Ny strategisk rammekontrakt 

med ministeren

Bestyrelse

Økonomi

Strategi

Afholdte møder Fremtidige møder Agenda
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